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force as principle 

To most people the principle of force appears so natural and self-
evident that they do not even recognize that it is a particular principle 
and that it is not just part of „human nature.“ [...] Force is not necessari-
ly a physical threat; it can be psychological [...]. Force is effective not on-
ly as far as a certain aim is concerned; provided your opponent can not 
effectively defend himself, it is also a source of great satisfaction for the 
one who uses it. It seems to prove his strength, his superiority, his po-
tency. ― (1967e: Do We Still Love Life?, in: McCalls, New York, Vol. 94 (August 1967) 

Gewaltprinzip 

Für die meisten Menschen ist das Prinzip der Gewalt etwas so Natürli-
ches und Selbstverständliches, dass sie gar nichts Besonderes dabei fin-
den. Doch Gewalt als Prinzip ist gerade kein Teil unserer „menschlichen 
Natur“. [...] Gewalt bedeutet nicht notwendig körperliche Bedrohung; 
sie kann auch psychologischer Art sein [...]. Gewalt zeigt Wirkung nicht 
nur auf ein bestimmtes Ziel hin, sondern stellt auch für den, der sie aus-
übt, eine große Befriedigung dar, vorausgesetzt, das Gegenüber kann 
sich nicht wirklich zur Wehr setzen. Gewalt legitimiert sich durch ihre 
Stärke, ihre Überlegenheit und Mächtigkeit. ― (1967e: Die Faszination der 
Gewalt und die Liebe zum Leben, GA XI, S. 342.) 


